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             Protokół Nr      /2024

                      z posiedzenia Komisji ds. Wsi i Ochrony Środowiska

                         Rady Miejskiej w Grodzisku Wielkopolskim,

  które odbyło się w dniu 21 sierpnia 2024 roku.

Posiedzeniu przewodniczyła radna Katarzyna Lusina – Przewodnicząca Komisji,  która powitała
wszystkich zebranych, a następnie przedstawiła proponowany porządek obrad, który został przyjęty
jednogłośnie.

1. Otwarcie posiedzenia

2. Przyjęcie porządku obrad

3. Przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia

4. Przedstawienie informacji z zakresu nasadzeń i pielęgnacji zieleni, wycinka drzew

5. Zapoznanie z założeniami, celami i planami Stowarzyszenia na rzecz Ochrony Krajobrazu
Śródpolnego „Życie na pola!”

6. Sprawy bieżące

7. Wolne głosy i wnioski

Wykonanie porządku obrad:

Ad. 3  

Protokół z poprzedniego posiedzenia przyjęto jednogłośnie bez odczytywania. 

Ad. 4  
Informację z zakresu nasadzeń i pielęgnacji zieleni oraz wycinki drzew przedstawił i omówił Pan
Roman Janas – Zastępca Naczelnika Wydziału ds. Wsi i Ochrony Środowiska. Informacja stanowi
załącznik do protokołu. 

Do tematu wniesiono uwagi i zapytania:

- Pani Przewodnicząca zapytała dlaczego najczęściej ludzie nie chcą mieć wsadzanych drzew przy
swoich posesjach?

- Pan R. Janas odpowiedział, że powodów jest zawsze kilka, najczęstsze to takie, że liście opadają i
trzeba sprzątać, że ptaki robią gniazda, brudzą chodniki i kostki brukowe, bo drzewa dają cień.

-  radna  I.  Drgas  poinformowała,  że  teraz  coraz  bardziej  popularne  są  parki  kieszonkowe,  w
Poznaniu coraz częściej są tworzone tego typu nasadzenia.

- Pan R. Janas odpowiedział, że z tymi kieszonkowymi nasadzeniami jest tak, że dużo mówi się o
śladzie węglowym. W sytuacji, gdy drzewa przyjeżdżają z bardzo daleka, to ilość śladu węglowego
się za nimi ciągnie, natomiast jeżeli próbuje się wsadzać sadzonki i drzewa rodzime nie ma śladu



węglowego,  bo nie  ma oprysków i  podlewania,  które w szkółce musiały być stosowane.  Takie
drzewa są najbardziej odporne na panujące warunki atmosferyczne.

- radna K. Nadobnik zapytała, czy odnotowuje się dużo aktów wandalizmu?

- Pan R. Janas odpowiedział,  że z ostatniego nasadzenia uszkodzona została leszczyna na ulicy
Orzechowej. Najczęstszy i największy problem jest przy tych nieruchomościach, których właściciel
mieszka  gdzieś  w Polsce,  wynajmuje  dom dla  pracowników sezonowych,  którzy  tworzą  sobie
miejsca parkingowe i nie zważają na nasadzenia.

- radna K. Nadobnik zapytała, co się dzieje kiedy sprawca zostanie wykryty?

-  Pan R.  Janas  odpowiedział,  że  w takiej  sytuacji  policja  karze  mandatem,  a  urząd  korzysta  z
ubezpieczenia, jeśli wandal sam nie poczuwa się do odpowiedzialności.

- radna W. Tullin zapytała, w którym miejscu ma być posadzony tulipanowiec?

- Pan R. Janas odpowiedział, że tulipanowiec już rośnie na Centrum Edukacji Ekologicznej, między
wiatrakiem a drugą wiatą, bo jest to nasadzenie wiosenne. Drugi tulipanowiec jest posadzony na
targowisku.

- radna K. Nadobnik zapytała, gdzie w tym roku będą sadzić swoje drzewa osiemnastolatkowie?

- Pan R. Janas odpowiedział, że w tym roku planuje się, że drzewa będą sadzone od ronda Słocin do
ronda Nowy Tomyśl, po prawej stronie.

- radna K. Nadobnik zapytała, czy drzewa będą sadzone tylko w mieście, czy na wsiach też?

- Pan R. Janas odpowiedział, że tylko w mieście, bo był to warunek rozbetonowania.

- Pani Przewodnicząca zapytała, czy dużo jest wycinek drzew przez mieszkańców?

-  Burmistrz  odpowiedział,  że  w  tej  chwili  nie  można  tego  skontrolować,  bo  nie  trzeba  mieć
zezwolenia  na  wycinkę.  Dzisiaj  jeśli  drzewo rośnie  na  prywatnej  posesji  i  nie  jest  związane  z
rolnictwem  lub  prowadzeniem  działalności  gospodarczej,  to  można  je  wyciąć  na  zasadzie
zgłoszenia.

- Pan R. Janas potwierdził, że na dzień dzisiejszy trzeba tylko zgłosić zamiar wycięcia drzewa, a on
jedzie na miejsce i  sprawdza, czy drzewo może zostać usunięte.  W przypadku, gdy drzewo ma
odwody, które mogą stanowić o pomniku przyrody lub jest gatunek chroniony można odmówić
wycinki. Drzewa owocowe i do wysokości 50 cm obwodu pnia można wyciąć bez problemu..

- radna K. Nadobnik zapytała co się stało w ubiegłym roku z drzewkami w stronę Chrustowa?
Drzewa wyglądały tak, jakby wszystkie uschły.

-  Pan R.  Janas  odpowiedział,  że  drzewka zostały  zjedzone przez  gąsienice  rudnice  Kuprówkę.
Żerowanie  gąsienic  prowadzi  do  zniszczenia  ulistnienia,  czasem uszkadza  tez  pączki.  Jedynym
sposobem na pozbycie się tego szkodnika jest usunięcie kokonów w okresie bezlistnym, czyli zimą.

 

Ad.5 

Z założeniami, celami i planami Stowarzyszenia na rzecz Ochrony Krajobrazu Śródpolnego „Życie
na Pola!” zapoznał radnych Pan Patryk Kokociński. Informacja stanowi załącznik do protokołu.

Na wstępie Pan P. Kokociński podziękował za zaproszenie, które jest dla niego znamienne, bo jeśli
jest samorząd, który zaprasza na spotkanie organizacje działające na rzecz ochrony przyrody, to jest
to sytuacja wyjątkowa w skali  kraju.  Zazwyczaj jest  tak,  że samorządy bronią się przed takimi
organizacjami i ich unikają. 



Pan P. Kokociński poinformował,  że Gospodarstwo Rolne Kokocińscy to 150 ha gospodarstwo,
którego głównym kierunkiem produkcji jest produkcja zwierzęca, ze stadem 100 krów dojnych w
systemie wolnostanowiskowym. Dodatkowo w gospodarstwie uprawiana jest kukurydza, jęczmień
ozimy, lucerna i buraki cukrowe.

„Życie na pola” to dwa odrębne byty, które są ze sobą ściśle powiązane. Tworzą je Gospodarstwo
Rolne Kokocińscy i Stowarzyszenie. Gospodarstwo to praktyka, wszystko to, co się robi na miejscu
i pokazuje ludziom. Stowarzyszenie to przede wszystkim działania związane z ochroną przyrody i
edukacją rolniczą i przyrodniczą.

Pan P. Kokociński zwrócił uwagę, że na przestrzeni lat środowisko się bardzo zmieniło i cały czas
się  przekształca.  Żeby  temu  zapobiec  stworzony  został  „Lokalny  plan  rewitalizacji  krajobrazu
śródpolnego”, na który składa się odbudowa sieci zadrzewień, retencja w rowach melioracyjnych,
optymalizacja zarządzania biogenami, ochrona gleby, przywracanie mikrosiedlisk i czynna ochrona
gatunkowa. 

Podczas swych wypowiedzi Pan P. Kokociński kilka razy podkreślił, że jest rolnikiem, a wszystkie
działania, które realizuje na terenie gospodarstwa mają zapewnić rentowność produkcji. 

Do tematu wniesiono uwagi i zapytania:

- radna K. Nadobnik zapytała ilu członków liczy stowarzyszenie?

- Pan P. Kokociński odpowiedział, że trzech.

- radna K. Nadobnik zapytała jaki jest zasięg stowarzyszenia? Czy działa tylko na terenie naszej
gminy?

-  Pan  P.  Kokociński  odpowiedział,  że  szkoleniowo nie  tylko  w naszej  gminie,  stowarzyszenie
próbuje także działać na terenie Opalenicy.

- radna K. Nadobnik zapytała co to jest zastawka?

- Pan P. Kokociński odpowiedział,  że jest to narzędzie do walki z suszą na polach. Za pomocą
zastawek w rowach melioracyjnych gromadzone są wody opadowe.

- radna K. Nadobnik zapytała czemu mają służyć dreny na polach?

- Pan P. Kokociński odpowiedział, że dreny odprowadzają wodę, gdy jest jej nadmiar. Woda trafia
do drenów w momencie, kiedy jest zbyt duże wysycenie gleby wodą.

- radna I. Drgas zapytała, czy lokalni rolnicy z okolicznych miejscowości zgłaszają się, dopytują i
radzą w temacie retencji?

- Pan P. Kokociński odpowiedział z przymrużeniem oka, że dopytują się na zasadzie „przyjedźcie i
zróbcie u nas”.

- radna I. Drgas zaproponowała, żeby organizować spotkania z rolnikami w świetlicach wiejskich.

- radna K. Nadobnik stwierdziła, że rolnicy muszą jeszcze być zainteresowani i chcieć przyjść na
takie spotkanie.

- Pani Przewodnicząca oznajmiła, że trzeba pomyśleć o czymś, co ich zachęci.

- Pan P. Kokociński odpowiedział, że było już wiele prób wszelkiego rodzaju i wychodzi na to, że
najlepiej jest spakować rolników do autobusu i zawieźć na miejsce.

- Pan R. Janas zapytał, czego nie chcieli lub nie mogli zrobić w swoim gospodarstwie?

- Pan P. Kokociński odpowiedział, że nie korzystają z dopłat do zadrzewień śródpolnych.

- Pan R. Janas zapytał jaka jest żywotność krowy?



- Pan P. Kokociński odpowiedział, że w jego gospodarstwie najstarsza krowa ma 15 lat i w zeszłym
roku zakończyła laktację.  W gospodarstwie  najwyższa życiowa produkcja  to  120 tyś  litrów od
krowy, średnio w tym momencie długość użytkowania to 4,5 laktacji, co jest dwa razy więcej niż
średnich krów użytkowych w Polsce. 

Ad. 6  i 7

- radna W. Tullin zapytała jak wygląda sytuacja ze starą salą wiejską w Kąkolewie?

- Burmistrz odpowiedział, że świetlica jest już sprzedana.

- radna W. Tullin oznajmiła, że przy nowej sali wiejskiej jest problem z pasem zieleni, bo jest to
własność prywatna, a jest zarośnięty i niekoszony.

- Burmistrz odpowiedział, że zaproponował właścicielowi terenu, że gmina zrobi płot do końca, z
obu stron, a ten jeśli będzie chciał dojechać na tył swojej działki, to otworzy bramę od świetlicy i
przejedzie przez parking. Właściciel nie wyraził zgody na takie rozwiązanie więc odpowiada za
utrzymanie porządku na swojej własności.

- radna K. Nadobnik zapytała, co konkretnie będzie robione przy modernizacji drogi na Ujazd-
Huby?

- Burmistrz odpowiedział, że droga jest już zrobiona, był na niej położony pofrez.

- radna I. Drgas zapytała, czy Burmistrz przyjrzał się już jej wnioskowi z prośba o zawarcie w
budżecie na przyszły rok remontu chodnika w Ptaszkowie?

- Burmistrz odpowiedział, że temat ma na uwadze.

 Posiedzenie rozpoczęto o godz.16.00 , zakończono o godz 18.00

Protokołowała                                                                      Przewodniczący Komisji

Maria Kępińska                                                                                          Katarzyna Lusina


